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December 18, 2018                  Via electronic mail: 

justin.trudeau@parl.gc.ca / pm@pm.gc.ca 
 

The Right Honourable Justin Trudeau, P.C., M.P. 

Prime Minister of Canada 

Langevin Block 

Ottawa, ON K1A 0A2 

 
SUBJECT: RECOGNITION OF THE PONTIC GREEK GENOCIDE AND PROCLAMATION OF MAY 19TH 

AS PONTIC GREEK GENOCIDE REMEMBRANCE DAY 

 
Dear Prime Minister, 

 

We are extremely disappointed with the failure of the Senate of Canada to pass Motion 158, where in the 

past, the Senate has passed similar motions relating to other genocides.  If you recall, we had written to 

you on March 5, 2017 concerning Motion 158 (copy of letter attached).  
 

The purpose of Motion 158 was to recognise the Genocide of the Pontic Greeks and to condemn any 

attempt to deny or distort a historical truth as anything less than genocide, a crime against humanity, 

and to designate May 19th throughout Canada as a day of remembrance for the 353,000 victims. 

 

The Pontic Greek Genocide is one of the darkest moments in mankind’s history and one of the heinous 
crimes against humanity.  Many believe this heinous crime was the precursor to the Holocaust committed 

by the Nazis against Jews, Roma and other peoples during the Second World War. 

 

With this Motion, the Canadian Hellenic community sought justice, not vengeance, for the victims of the 

Pontic Greek Genocide; we sought acknowledgement and reconciliation. Prime Minister, you and your 
government often speak of inclusiveness and reconciliations by addressing past evils in our history.  The 

Pontic Greek Genocide is part of our Canadian collective historical memory, like the Armenian Genocide, 

the Jewish Holocaust, the Rwandan and other genocides. 

 

We pride ourselves as being part of a country that respects justice and human dignity, yet our legislative 

institutions have failed us.  We sought the same recognition as the Senate and the House of Commons 
afforded to other genocides, including the ones mentioned above.   

 

Prime Minister, May 19th 2019 will mark the 100th anniversary of the Pontic Greek Genocide. We urge you 

and your government to bring this Motion to the House and pass it.  Otherwise your words that Canada is 

an inclusive country and accepts diversity are an illusion and they serve only certain special-interest 
groups.   

 

By passing a motion in the House of Commons, it would serve to acknowledge the historical memory of 

Canadians of Hellenic descent and place such memory on an equal legislative footing with the other 

historical memories of similar heinous crimes against humanity, that have touched the lives of so many 

Canadians. 
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December 18, 2018 

 

The Right Honourable Justin Trudeau, P.C., M.P. 
 

SUBJECT: RECOGNITION OF THE PONTIC GREEK GENOCIDE AND 
PROCLAMATION OF MAY 19TH AS PONTIC GREEK GENOCIDE REMEMBRANCE DAY 

 

 

As well, the sanctioning through our legislative institutions will ensure that we will never forget this brutal 

and heinous crime against our Hellenic ancestors and humanity and by sharing within our educational 
and cultural institutions, we will enable future generations across Canada to learn of, remember and 

commemorate the genocide inflicted upon our ancestral brethren by evil forces. 

 

For your information – in addition to our afore-mentioned letter to you – we have also attached hereto 

copies of our letters to the Opposition Leaders dated March 5, 2017 and to all Senators in support of 

Motion 158 dated March 3, 2017, as well as, our Genocide Briefing Note. 
 

Prime Minister, we trust that you will do the right thing and give the victims of the Pontic Greek Genocide 

the legislative sanction they deserve. 

 

Sincerely, 
 

 

 

 

 

Dr. Theodore Halatsis            George Manios 
President              Executive Vice-President 

               Chairman of the CHC Hellenic Genocide Committee 

Encl. (8) 

 

C.c.: The honourable Andrew Scheer, MP for Regina-Qu'Appelle, CPC Leader 
 Jagmeet Singh, NDP Leader 

 Guy Caron, MP for Rimouski-Neigette-Témiscouata-Les Basques, NDP Parliamentary Leader 

 Mario Beaulieu, MP for La Pointe-de-l'Île, Bloc Québécois Leader 

 Elizabeth May, MP for Saanich-Gulf Islands, Green Party Leader 

Emmanuella Lambropoulos, MP for Saint-Laurent, Canada-Greece Parliamentary Friendship Group 

Co-Chair 
Julie Dabrusin, MP for Toronto-Danforth, Canada-Greece Parliamentary Friendship Group Co-Chair 
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Le 18 décembre 2018                Par courrier électronique : 

justin.trudeau@parl.gc.ca / pm@pm.gc.ca 
 

Le Très honorable Justin Trudeau, C.P., député 

Premier Ministre du Canada 

Édifice Langevin 

Ottawa (Ontario) K1A 0A2 

 
OBJET : RECONNAISSANCE DU GÉNOCIDE DES GRECS PONTIQUES ET PROCLAMATION DU 

19 MAI COMME JOUR COMMÉMORATIF DU GÉNOCIDE GREC PONTIQUE 

 
Monsieur le Premier Ministre, 

 

Nous sommes extrêmement déçus par l'échec du Sénat du Canada à adopter la motion 158, alors que par 

le passé, le Sénat avait adopté des motions similaires portant sur d'autres génocides. Si vous vous 

souvenez, nous vous avions écrit le 5 mars 2017 au sujet de la motion 158 (copie de la lettre ci-jointe). 
 

La motion 158 visait à reconnaître le génocide des Grecs pontiques et de condamner toute tentative de 

nier ou de déformer une vérité historique comme étant rien de moins que génocide, un crime contre 

l'humanité, et de désigner le 19 mai – dans l'ensemble du Canada – comme journée commémorative pour 

les 353 000 victimes. 

 
Le génocide des Grecs pontiques est un des moments les plus sombres de l'histoire de l'humanité et un 

des crimes odieux contre l'humanité. Plusieurs croient que ce crime odieux fut le précurseur de 

l'Holocauste commis par les Nazis contre les Juifs, les Roms et les autres peuples pendant la seconde 

guerre mondiale. 

 
Avec cette motion, la communauté hellénique du Canada, demandait la justice, et non la vengeance, pour 

les victimes du génocide grec pontique ; nous cherchions la reconnaissance et la réconciliation. Monsieur 

le Premier ministre, votre gouvernement et vous parlez souvent d'inclusivité et de conciliation en abordant 

les calamités du passé de notre histoire. Le génocide grec pontique fait partie de notre mémoire historique 

collective canadienne, à l'instar du génocide arménien, de l'Holocauste juif, du génocide rwandais et 

d'autres génocides. 
 

Nous sommes fiers de faire partie d'un pays qui respecte la justice et la dignité humaine, et pourtant nos 

institutions législatives nous ont échoué. Nous avons demandé la même reconnaissance que le Sénat et la 

Chambre des communes ont accordé aux autres génocides, y compris ceux cités ci-dessus. 

 
Monsieur le Premier ministre, le 19 mai 2019 marquera le 100e anniversaire du génocide grec pontique. 

Nous exhortons vous et votre gouvernement à présenter cette motion à la Chambre des communes et à 

l’adopter. Autrement, vos propos selon lesquels le Canada est un pays inclusif et accepte la diversité sont 

une illusion et ne servent uniquement que certains groupes d'intérêts spéciaux.  

 

L’adoption d’une motion à la Chambre des communes, servirait à reconnaître la mémoire historique des 
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Le 18 décembre 2018 
Le Très honorable Justin Trudeau, C.P., député 

 

OBJET : RECONNAISSANCE DU GÉNOCIDE DES GRECS PONTIQUES ET 
PROCLAMATION DU 19 MAI COMME JOUR COMMÉMORATIF DU GÉNOCIDE GREC PONTIQUE 

 

Canadiens d’origine hellénique et placerait celle-ci sur un fondement législatif égal avec les autres 

mémoires historiques de crimes odieux semblables contre l'humanité, qui ont affectés la vie de tant de 

Canadiens. 
 

En outre, la sanction par le biais de nos institutions législatives garantira que nous n'oublierons jamais ce 

crime brutal et odieux commis contre nos ancêtres helléniques et l’humanité et d’ailleurs, en partageant 
au sein de nos institutions éducatives et culturelles, nous permettrons aux générations futures de partout 

au Canada d'apprendre, de se souvenir et de commémorer le génocide infligé à nos frères ancestraux par 

les forces du mal. 
 

À titre d’information – en plus de la lettre que nous avons cité précédemment – nous avons également 

joint à la présente copies de nos lettres aux chefs de l'opposition en date du 5 mars 2017 et à tous les 

sénateurs en date du 3 mars 2017, à l'appui de la motion 158, ainsi que notre note d'information sur le 

génocide. 
 

Monsieur le Premier ministre, nous sommes persuadés que vous ferez le nécessaire et que vous 
accorderez aux victimes du génocide grec pontique la sanction législative qu’ils méritent. 

 

Cordialement, 

 

Le président       Le vice-président exécutif et président 

du Comité du CHC sur le génocide hellénique 
 

 

 

 

Dr. Theodore Halatsis            George Manios 
 

P.j. : (8) 
 

C.c.: L’honorable Andrew Scheer, député de Regina-Qu'Appelle, chef du PCC 

 Jagmeet Singh, chef du NPD 
 Guy Caron, député de Rimouski-Neigette-Témiscouata-Les Basques, chef parlementaire du NPD 

 Mario Beaulieu, député de La Pointe-de-l'Île, chef du Bloc Québécois 

 Elizabeth May, députée de Saanich-Gulf Islands, chef du Parti vert 

Emmanuella Lambropoulos, députée de Saint-Laurent, co-présidente du Comité parlementaire 

d’amitié Canada-Grèce 

Julie Dabrusin, députée de Toronto-Danforth, co-présidente du Comité parlementaire d’amitié 
Canada-Grèce 


